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Lukáš 12,13-21: Někdo ze zástupu ho požádal: "Mistře, domluv mému bratru, ať se rozdělí se mnou o 
dědictví." Ježíš mu odpověděl: "Člověče, kdo mne ustanovil nad vámi soudcem nebo rozhodčím?" A řekl 
jim: "Mějte se na pozoru před každou chamtivostí, neboť i když člověk má nadbytek, není jeho život 
zajištěn tím, co má." Pak jim pověděl toto podobenství: "Jednomu bohatému člověku se na polích hojně 
urodilo. Uvažoval o tom, a říkal si: `Co budu dělat, když nemám kam složit svou úrodu?´ Pak si řekl: 
`Tohle udělám: Zbořím stodoly, postavím větší a tam shromáždím všechno své obilí i ostatní zásoby a 
řeknu si: Teď máš velké zásoby na mnoho let; klidně si žij, jez, pij, buď veselé mysli.´ Ale Bůh mu řekl: 
`Blázne! Ještě této noci si vyžádají tvoji duši, a čí bude to, co jsi nashromáždil?´ Tak je to s tím, kdo si 
hromadí poklady a není bohatý před Bohem."

Proč se hádají o dědictví?

Evangelijní čtení nás uvádí do klasického sporu: handrkování o dědictví, tedy o majetek, 
který tak říkajíc spadne člověku do klína. Spory o pozůstalost se dělí v zásadě do dvou kategorií:
Někdy se pozůstalí pohádají o takové dědictví, které by každý chtěl mít nejlépe pro sebe, jindy 
se zase nemohou dohodnout, kdo si na starost vezme něco, oč nikdo vůbec nestojí. V příběhu jde
zjevně o ten první případ – jako se děti občas hašteří o čokoládu, hašteří se občas dospěláci o 
majetky. Protože obdržet majetek je stejně sladký pocit jako čokoláda na jazyku.

Mistře, domluv mému bratru, ať se mnou rozdělí o dědictví. Žádost zní rozumně. A jeden by si 
myslel, že Ježíš se určitě zastane tohoto člověka, jemuž vlastní bratr upírá spravedlivý díl 
pozůstalosti. A ejhle, mistr se ho nezastal. Čím to? Že by Božímu synu nezáleželo na 
spravedlivém dělení majetku? Anebo snad Ježíš chtěl věc řešit diplomaticky a jemně, aby si 
neznepřátelil nějakého majetného muže? Nikoli. Ježíš se do řešení sporu nehrne, jelikož 
pochopil, jak mocné síly jsou ve hře. Ve sporech o dědictví se zpravidla nehraje o dobré bratrské 
vztahy. Kdyby byly dobré a pokud by všem stranám tolik záleželo na sourozencích, zcela jistě by
se domluvili a žádný větší spor by nevznikl.

Ve Starém zákoně nalezneme tento příběh: Mladý Mojžíš zkoušel kdysi rozhodnout bitku 
dvou Izraelitů tím, že je od sebe odtrhl a připomněl jim, že jsou přece bratři, tak ať se neperou. 
Nepomohlo to. Argument bratrského pouta nebyl pro dotyčné nijak významný. (viz Ex 2,13-14, 
též Sk 7,27) Ani Ježíš se nepokusil spor o dědictví rozseknout. Místo toho pojmenoval tu sílu, 
která patrně celý problém způsobila. Řekl: Mějte se na pozoru před každou chamtivostí… Mějte se 
na pozoru před vábivou a sladkou chutí majetku. Touha po něm bývá velmi mocná a když se 
někde dostane ke slovu, nezbývá než abychom byli pořádně ostražití.

Čí je úroda?

A hned k tomu je připojeno podobenství: Jednomu bohatému člověku se na polích hojně 
urodilo. Uvažoval o tom, a říkal si: `Co budu dělat, když nemám kam složit svou úrodu?´ Pak si 
řekl: `Tohle udělám: Zbořím stodoly, postavím větší a tam shromáždím všechno své obilí i ostatní 
zásoby a řeknu si: Teď máš velké zásoby na mnoho let; klidně si žij, jez, pij, buď veselé mysli.´ Ale 
Bůh mu řekl: `Blázne! Ještě této noci si vyžádají tvoji duši, a čí bude to, co jsi nashromáždil?´

Prosím dobře si povšimněme, co ten muž říká. Prohlašuje: „to je moje úroda.“ A právě tento 
výrok je božím slovem zpochybněn. Myslíš si, že to je tvoje úroda. Ale stačí posečkat jednu noc 
a tvoje úroda už bude patřit někomu jinému. (Můžeme se domýšlet, jak by asi příběh pokračoval
dál: Dědicové se o jmění svého bohatého tatíka začnou ostře přít a zatímco se potáhne soudní 
proces, hlídači skladů si část úrody odnesou na svůj každodenní chléb a myši, vrabci, plísně a 
další hladovci si budou brát zase svůj díl.)

Čí je tedy úroda? Komu patří a pro koho vyrašila? V Písmu nalezneme přinejmenším ještě 



jeden příběh, který také pojednává o nezvykle velké úrodě. V 1. knize Mojžíšově (viz Gn 41) se 
vypráví, že nastal nikoli jeden úrodný rok, ale rovnou sedm let tučné prosperity za sebou. Egypt 
měl tehdy prozíravého správce, který na první pohled dělal něco velmi obdobného jako bohatý 
muž v podobenství. Také v gyptě stavěli velké sýpky a uskladňovali v nich přebytky úrody, 
plnili, střádali a nechal to vše vojskem střežit pro budoucí časy. A když pak přišla sedmiletá 
ekonomická krize, správce plné sýpky postupně zpřístupňoval a díky nim zachránil mnohé před 
hladomorem. Proč egyptské stodoly a mega zásoby byly prospěšné a boháč v podobenství je 
naproti tomu označen za blázna? Odpověď je ukryta v tom slůvku „moje úroda.“ Egyptský 
správce věděl, že ta úroda nevyrostla jen pro Egyptské království, nýbrž pro všechny lidi, kteří 
potřebují v čase bídy zahnat hlad. Oproti tomu bohatý blázen měl mysl omámenou sladkou 
chutí toho, že má a že má víc než kdy dříve a taky víc než kde kdo jiný.

Návykové bohatství

Hojnost a nadbytek pokřivuje lidskou mysl. Muži v podobenství jeho počínání připadalo 
naprosto logické a rozumné, domníval se, že jedná správně. A to přesto, že byl bohatě 
zaopatřený už předem, ještě dřív než se mu urodilo. Dozajista i chudoba a zoufalý nedostatek 
základních potřeb může lidskou mysl pokřivit a dohnat k podivným rozhodnutím. Bohatství je 
však záludné v tom, že je návykové – je velice snadné ho přijmout a je strašně těžké se bohatství
vzdát. Je to totiž tak fajnový pocit, když vím, že mám dům, plně zaopatřené děti, stabilní pěkné 
příjmy, že mám i finanční polštář pro případ, že se něco nenadálého přihodilo. Je to krásný pocit,
když vidím, že jsem na mnoho let hmotně zajištěn.

A je to lživý pocit, je to lživá bublina. Ježíš tu bublinu propichuje hned dvakrát za sebou. 
Poprvé když říká: mějte se na pozoru před každou chamtivostí, neboť i když člověk má nadbytek, 
není jeho život zajištěn tím, co má. A podruhé: kdo si hromadí poklady a není bohatý před Bohem, 
je blázen.

Jak to udělat, aby nás hojnost a nadbytek nepokřivily? Jak ze sebe neudělat bohatého blázna? 
Můžeme přemýšlet, co by boháč v podobenství mohl udělat jinak a třeba o něco lépe. Možná by 
mohl zahodit slovo „moje úroda.“ Možná by místo stavby větších stodol mohl dát mimořádnou 
odměnu svým zaměstnancům. A možná Vás napadá ještě lepší nápad... A teď se přesuňme do 21.
století. Co by mohl udělat člověk, který každý měsíc vydělá výrazně víc, než kolik on a jeho 
rodina potřebují? Co by mohl udělat člověk, kterému spadlo do klína značné dědictví? Jak 
naložit s tou hojností? A je na místě říkat tomu „moje úroda,“ „moje finance“?

Děkování jako první krok

Apoštol Pavel se opakoval, když psal svým bratřím a sestrám: vždycky za všecko vzdávejte 
díky Bohu, zpívejte Pánu, chvalte ho z celého srdce (Ef 5,19-20). V jiném dopise dokonce napsal 
(1Te 5,18): je to Boží vůle pro Vás, abyste ve všem děkovali – děkujte za všech okolností (tak tomu 
rozumí ČEP) a za vše, co máte (tak tomu rozumí Bible Kralická). Bůh to tak chce, on si přeje, 
abychom byli vděční. Poněvadž, jak zpívá žalmista: Hospodinova jest země, a plnost její, okršlek 
země, i ti, kteříž obývají na něm. To vše a ti všichni patří Bohu.

Dodejme, že poděkování za sklizeň a za hojnost je první krok a právě jen první krok 
správným směrem. Po něm mohou a mají následovat kroky další, abychom skutkem 
prokazovali, že to, co máme, není naše, nýbrž Boží. Ty krásné a účelné stavby, které jsme 
postavili či zdědili, ty úžasné schopnosti, ty mocné a mnohé peníze, kterými oplývají naše konta,
ty spousty jídla i drahocenný čas života, to vše je Boží a my máme příležitost to svými slovy a 
skutky všem kolem nás dosvědčit.


